



Referat Tilgængelighedsrådsmøde

30. maj 2023
Side 1 af 3

Mødet foregik på Aarhus Ø med start ved Bylageret og afslutning i Generationernes Hus.

Dato: tirsdag den 30. maj 2023 kl. 14.00-18.00.

Deltagere: Polly Dutschke, Mogens Toustrup, Dorthe Laustsen, Jørgen Bak, Morten Pedersen, Trine Buus Karlsen og Rie Ollendorff.

Afbud: Jeppe Lynggaard Iversen

Gæster: Gustav Friis, MTM

Referat

Ad. 1. Arrangeret tur på Aarhus Ø.

Vi mødtes i Bylageret Aarhus Ø hvor vi fik en gennemgang af by-modellen. Efterfølgende fik vi en rundvisning på den nordlige del af Aarhus Ø.

Ad. 2. Fotoseance til hjemmesiden.

Den planlagte fotoseance blev aflyst da vi manglede det nye medlem Jeppe L Iversen. Fotoseancen udsættes til Tilgængelighedsrådsmødet den 9. oktober da Jeppe har ferie når vi holder mødes i august.

Ad. 3. Afholdelse af møde i Generationernes Hus.

Ad. 4. Referatet godkendt.

Ad. 5. Oplæg ved Gustav Friis, MTM.

Gustav præsenterede MTM's forslag til udmøntet i Anlægsprogram 2024 af tilgængelighedspuljen med følgende overskrifter:

- Den begyndende etablering af tilgængelige fodgængerruter, hvor vi nu har et oplæg klar til, hvad det præcist kommer til at omfatte.
- Etablering af fodgængerfelt ved Østbanetorvet.

Se bilag.

Der var følgende spørgsmål og kommentarer til forslaget:

- **Mogens:** Hvorfor etableres fodgængerovergang ved Østbanetorvet for tilgængelighedspuljemidlerne? Trine undersøger baggrunden for beslutningen og vender tilbage med et svar.
- **Mogens:** På sigt bør der etableres en tilgængelig rute fra den nordlige ende af Aarhus Ø, til den sydlige ende ved sydlige del ved Marselisborg Lystbådehavn, som en del af den oprindelige masterplan for havnen.
- **Trine:** Det vil være spændende at høre hvilke udfordringer autister har på de planlagte tilgængelighedsruter. Rie svarer, at autismeforeningen

BORGMESTERENS AFDELING

HR og Jura
Aarhus Kommune

HR og Organisation

Rådhuspladsen 2
8000 Aarhus C

Direkte e-mail:
olri@aarhus.dk

Sagsbehandler:
Rie Ollendorff



30. maj 2023
Side 2 af 3

er repræsenteret med brugerrepræsentanterne for Tilgængelighedsrådet på møderne omkring tilgængelighedsruterne.

- **Rie:** Foreslår at der etableres: grønne, blå, røde og sorte ruter som på skisportssteder. Opdelingen kan markere hvor der f.eks. er fuld tilgængelighed (eks. grønne ruter), tilgængelighed for mennesker med særlig sårbarhed som autisme (eks. blå ruter) osv.
- I de fremlagte principper ønskes et ekstra princip tilføjet, med tekst som: 'Vi tager hensyn til mennesker med kognitive funktionsnedsættelser'. Det kan være som parallelle ruter, og gerne med en beskrivelse af 'sjælen' på ruten.
- **Jørgen:** Det er aldrig mere tilgængeligt end det svageste led.
- **Rie:** Udearealer for alle, DS 105 bør indgå i principperne.
- **Trine:** Skema 8 i forslaget. 'Budget tilgængelighed'. De 100.000 kr. fra F.5.2. foreslås flyttes til F.5.5. som midler til andre små-opgaver.
- Tilgængelighedsrådet godkendte forslaget med ovenstående kommentarer.
- Gustav Friis skriver efterfølgende i en mail at: "*Der kommer et opdateret budget inden sommerferien*".

Ad. 6. Strategi vedr. handicapparkeringspladser (v Mogens)

Mogens har fået en forespørgsel. Flere brugere oplever at der forsvinder handicapparkeringspladser i Aarhus Kommune. Mogens spørger: Hvad med handicapparkeringspladser i private parkeringshuse - er det noget vi evt. kan fremme via dialog, og ikke mindst hvorfor skal man betale her når man har et parkeringskort? Mogens efterspørger en handicapparkeringsstrategi i Aarhus Kommune.

- **Trine:** Vi skal udarbejde en parkeringsstrategi i 2024, måske skal det være et afsnit i denne strategi?
- **Trine:** Private ejendomsjere kan reducere eksisterende handicapparkeringspladser hvis der tidligere har været flere pladser en loven nu foreskriver. Trine foreslår at Steffen Arnbo Nielsen, MTM kommer med på næste Tilgængelighedsrådsmøde for at fortælle om den nye parkeringsstrategi. Efter mødet: Steffen Arnbo Nielsen er indkaldt.
- **Jørgen:** Ønsker en snak om princippet 'biler ud af byen', for hvad sker der med handicapparkering og af- og påsætning i den forbindelse?
- **Dorthe:** Efterspørger oplysninger omkring handicapparkering og cykel-parkering ved Vesterbro Torv. Rie tag fat i Lars Clausen, idet vi er lovet at bliver inddraget i forbindelse med planerne for Vesterbro Torv.

Ad. 7. Skal Tilgængelighedsrådet have et andet navn? (v. Rie)

Rie foreslog at 'Tilgængelighedsrådet' får et nyt navn eller får tilføjet en 'underoverskrift' til navnet (også kaldet en 'underrubrik'). Rie foreslår at begrebet 'universelt design' bliver indarbejdet i navnet, fordi det er universelt design vi arbejder hen imod når Tilgængelighedsrådet inddrages i projekter.

Beslutning: Navnet 'Tilgængelighedsrådet' fastholdes, med tilknyttet underrubrik "*Vi arbejder for universelt design*". Underrubrikken anvendes hvor det er muligt, f.eks. på hjemmesiden (er nu indsat indsat på hjemmesiden, red.).



30. maj 2023
Side 3 af 3

Ad. 8. Status på projekter og kommunikation v. Rie.

Status på projekter blev gennemgået. Se bilag.
Punktet om kommunikation udsættes til næste møde.

Ad. 9. Arrangeret tur til DokkX

Rie spørger om der er et ønske om en arrangeret tur til DokkX.
Alle medlemmer har været på DokkX, med undtagelse af Jørgen. Det er aftalt at vi besøger DokkX i forbindelse med et Tilgængelighedsrådsmøde i efteråret.
Efter mødet: Der er nu aftalt en fremvisning af DokkX i forbindelse med Tilgængelighedsrådsmødet den 9. oktober. Rundvisning kl. 15-16. Efterfølgende har vi mulighed for at afholde ordinært møde i DokkX mødelokale kl. 16-18.

Ad. 10. Evt.

Ad. 10.1. Mogens: Jeg er i dialog med Antionet Vebel, der udover at sidde i SUMH bestyrelse i København, nu også er bestyrelsesmedlem i DH Aarhus. Mogens har talt med Antionett om tilgængelighedsrådet og brugerrepræsentanterne og hun vil gerne sørge for at unge med handicap kan blive medlem af brugergruppen.

Det er aftalt at Mogens og Jørgen taler sammen i forhold til inddragelse af SUMH. Mogens vender herefter tilbage til Rie.

Ad. 10.2. Morten: Foreslår at vi tænker flere indslag ind til vores møder, med relation til de projekter som Tilgængelighedsrådet er inddraget i. Eksempelvis at vi mødes i et af projekterne for at få bedre indblik i det der foregår, og de udfordringer der er i den forbindelse – og bagefter holde ordinært tilgængelighedsrådsmøde. F.eks. besøge Frederiksbjerg skole som brugerrepræsentanterne har kommenteret i forhold til tilgængelighed. Formandskabet og Rie indtænker det i de fremtidige møder.

Ad. 10.3. Trine: Jeg tænker på at indsætte Per Thoft fra MTM i stedet for mig selv. Trine tager Per med til næste møde. Efter Mødet. Per Thoft er indkaldt til næste møde.

Næste møde: Man 28.august 2023 Kl. 15.00 – 18.00

Bilag:

- 20230530 Oplæg om tilgængelighedspuljen.
- 2023 Maj Status på projekter.